
FORMY INKLUZYWNE
Obecnie w języku polskim nie istnieje jednolita, powszechnie akceptowana metoda
zapisywania form inkluzywnych, takich jak feminatywy, w sytuacji zwracania się do
osób różnych płci. W praktyce lingwistycznej stosuje się różnorodne podejścia, aby
zapewnić neutralność płciową i inkluzję. Możliwe jest użycie wielu form zapisów,
takich jak ukośniki, nawiasy, podwójne końcówki, a także neutralne płciowo terminy,
które nie wskazują bezpośrednio na płeć, jak np. „osoby” czy „uczestnicy”. Dodanie
słowa „osoby” w zdaniu to kolejna metoda, która pomaga zachować neutralność
płciową, pozwalając na szerokie zastosowanie w różnych kontekstach
komunikacyjnych. Taka różnorodność form jest odpowiedzią na dynamicznie
rozwijające się oczekiwania społeczne dotyczące równości i szacunku w języku.

Poniżej znajdziesz kilka przykładów jak pisać zwracając się do wszystkich:

1. Podwójne formy
Można również zastosować podwójne formy, czyli wymienienie zarówno formy
męskiej, jak i żeńskiej. Jest to szczególnie przydatne w oficjalnych i formalnych
kontekstach.

Przykład zdania:

● “Wszystkich studentów i studentki prosimy o zgłoszenie się do dziekanatu.”

2. Użycie ukośnika (/)
To jedna z najczęstszych metod, gdzie obie formy płci są oddzielone ukośnikiem. Jest
to bardzo popularne w formalnych i oficjalnych dokumentach.

Przykład:

● “Wszyscy uczniowie/uczennice są zaproszeni na zebranie.”

3. Użycie wielokropka w nawiasie
Nieco rzadziej, ale również używane, jest umieszczanie wielokropka w nawiasie jako
sposób na zasygnalizowanie, że forma może mieć zarówno zakończenie męskie, jak i
żeńskie.

Przykład:

● “Kierownik(…)” – gdzie wielokropek w nawiasie sugeruje, że może to być
“kierowniczka”



4. Podwójne końcówki połączone myślnikiem
Jest to mniej formalna, ale skuteczna metoda, która łączy końcówki męskie i żeńskie.

Przykład:

● “Nauczyciel-ka” – jako forma obejmująca obie płcie.

5. Skrótowiec z literą “x” lub “X”
Ta metoda pochodzi z języka angielskiego, ale coraz częściej znajduje zastosowanie
w innych językach, w tym w polskim. Polega na zastąpieniu końcówki określającej
płeć literą “x” lub “X”, co ma na celu neutralność płciową.

Przykład:

● “Lekarzx” – jako neutralna płciowo forma słowa “lekarz” lub “lekarka”.

6. Podkreślenie (_)
Kolejną techniką jest użycie podkreślenia, które zastępuje fragment słowa wskazujący
na płeć. Jest to stosunkowo nowa metoda, ale może być użyteczna, zwłaszcza w
komunikacji elektronicznej.

Przykład:

● “Nauczyciel_ki” – gdzie podkreślenie wskazuje na możliwość wystąpienia
końcówek dla obu płci.

7. Zwroty ogólne
Zwroty ogólne, które nie wskazują bezpośrednio na płeć, ale skupiają się na
czynności lub sytuacji.

Przykład:

● “Osoby zainteresowane” – zamiast “studenci i studentki zainteresowani”.


